



I.E.P.M.

Revitalizing the Euro-Mediterranean Economy

Une nouvelle dynamique pour l'espace Euro-Méditerranéen

In April, the I.E.P.M. , Institut d'Études Politiques Méditerranéennes (Mediterranean Political Sciences Institute) – Club of Monaco, founded in 1999, was renamed Economic Initiatives for the Mediterranean with the support of UPE06. For 2016, the priorities of this transition to a more operational economic policy are focused on fighting insecurity and illicit trafficking.

Créé en 1999, l'Institut d'Études Politiques Méditerranéennes – Club de Monaco est devenu, début avril, Initiatives Économiques Pour la Méditerranée avec le soutien de l'UPE 06. Une évolution vers une dimension économique plus opérationnelle dont la priorité d'actions pour 2016 a été donnée à la lutte contre l'insécurité et les trafics illicites.



● Left to right: Yvon Grosso, UPE 06 Chairman, Jean-Claude Fontanive, IEPM Vice-Chairman, Henri Malosse, IEPM Chairman, Patrick Vidal, Chairman of the Agence Française de Communication d'influence et de Lobbying (Agency for Influence Communication and Lobbying) and Criminologist Pierre Delval.

Initiated by Henri Malosse, Chairman of the European Economic and Social Committee (EESC), and by Jean-Claude Fontanive, international consultant in public and private affairs, expert in North-South relations, the transformation is based on the following observation: « Today, Southern Europe is in an economic quagmire and the few plans proposed by public authorities are in fact empty shells ». To remedy the situation and foster cross-fertilization between small businesses and SMEs on both rims of the Mediterranean, the appropriate action plan must be designed. For criminologist Pierre Delval: « one of the ways to restore economic growth is to reinforce security throughout the region ».

How? By preparing a genuinely strategic action plan to reform the approach to crime, to the fight against counterfeit products, smuggling and all illicit trafficking, factors that are known to contribute to terrorism, to the black economy and to criminal organizations (Mafia). Success hinges upon « more expertise and requires training programs as well as the appropriate academic and professional curricula ».

The I.E.P.M. has chosen to work with WAITO (World Anti Illicit Traffic Organization) that has founded two criminology institutes specifically for this purpose, WAITO Institut in Nice and the ICSEA in Tunis.

À l'initiative de cette transformation, Henri Malosse, Président du Comité Économique et Social européen, Jean-Claude Fontanive, consultant international en affaires publiques et privées, expert en relations nord-sud et un constat évident : « Aujourd'hui, le sud de l'Europe est en panne et les quelques initiatives prises par les pouvoirs politiques pour mettre fin à cette crise sont des coquilles vides ».

Face à cela et pour favoriser la fertilisation croisée entre petites et moyennes structures des deux côtés de la méditerranée, un seul remède : l'action. Pour Pierre Delval, criminologue, « l'un des moyens pour pouvoir rouvrir le développement économique est d'apporter plus de sécurité sur toute la zone ».

Comment ? En créant un vrai plan stratégique de réforme de l'approche criminelle et de lutte contre la contrefaçon, la contrebande et tous les trafics illicites dont on sait qu'ils participent au financement du terrorisme, de l'économie souterraine et des organisations mafieuses. Pour cela, « il nous faut plus d'expertises et de formations, d'où, la nécessité de mettre en place des cursus professionnels et universitaires adaptés ».

Une tâche que l'I.E.P.M. a confié à WAITO (World Anti Illicit Traffic Organisation) qui, pour l'occasion, vient de créer deux instituts d'enseignement de criminologie, WAITO Institut à Nice et l'ICSEA à Tunis.

I.E.P.M.
273 avenue Georges Guynemer
Saint-Laurent-du-Var